
Преди няколко дни завърши 
29-ата среща на лидерите от 
АТИС, международно сдружение 
на държави от Азиатско-
тихоокеанския регион, което 
представлява една трета 
от световното население и 
обхваща повече от 60% от 
обема на глобалната икономика. 
През последните десетилетия 
сътрудничеството между тези 
държави даде основата на т. нар. 
чудо на Азиатско-тихоокеанския 
регион и се превърна в 
мощен двигател на глобалния 
икономически растеж. 

Днес АТИС – в тази сложна 
международна обстановка – е 
призовано да играе още по-важна 
роля, заяви председателят Си 
Дзинпин от трибуната на високия 
форум. Речта на лидера на Китай 
несъмнено поставя основните 
насоки за задълбочаване на 
сътрудничеството в региона. 
Председателят Си формулира 
четири базисни предложения за 
бъдещата работа и роля на АТИС, 
които наистина биха затвърдили и 
доразвили сегашната роля и мощ 
на организацията. А те са: първо 
– поддържане на международната 
справедливост и изграждане 
на мирен и стабилен Азиатско-
тихоокеански регион, второ 
– придържане към откритост, 
инклузивност и стремеж към общ 
просперитет, трето – следване 
на зелено и нисковъглеродно 
развитие и изграждане на чист 
красив регион и четвърто – 
отстояване на общата съдба 
и изграждане на региона на 
основата на взаимна помощ. 

Определено може да се каже, 
че формулировките на китайския 
лидер са не само отражение 
на богатия, десетилетен опит 
от създаването на “чудото на 
Азиатско-тихоокеанския регион”, 
но и израз на прецизна оценка 
на настоящата ситуация, а и 
точен поглед към бъдещето. 
Четири предложения за един  
общ просперитет.

Петър Герасимов

Четири 
предложения за 
общ просперитет
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2КНР ще продължи  
с по-широкото, 
всестранно  
и задълбочено отваряне
Наскоро в тайландската 
столица Банкок завърши 29-ата 
неофициална среща на лидерите 
на Азиатско-тихоокеанската 
организация за икономическо 
сътрудничество (АТИС). 

КНР и ЕС имат потенциал 
за стабилизирането на 
световната икономика
Ръководителят на външната политика 
на ЕС Жозеп Борел акцентира 
върху многостранния подход на ЕС 
към Китай като партньор, но и като 
икономически конкурент и подчерта, 
че конкуренцията между двете 
страни става все по-активна. 

I I 5

След 500-дневно плаване без спиране при теж-
ки условия капитан Джай Мо върна платноходката 
си, зареждана със слънчева енергия, в пристани-
щето на Шанхай и стана първият човек, обиколил 

успешно Северния ледовит океан с подобен съд.
Заедно с двама членове на екипажа, капитан 

Джай е изминал общо 28 000 морски мили по вре-
ме на пътуването.
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Ние стоим на прага  
на историята
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Транспортът в суровия  
релеф в Синдзян 10

„Денят на самотните 
сърца“ в Китай 
отразява новата 
тенденция на 
потреблението
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новини

Китай - Индонезия КНР ще продължи  
с по-широкото, всестранно  
и задълбочено отваряне

Започна форумът 
„Джонгуанцун 2022”

Поетите от Токио ангажименти  
остават непроменени

10-ото международно изложение 
за високи технологии

Н

Н

Н

В

аскоро в тайла- 
ндската столица 
Банкок завърши 
29-ата неофици-
ална среща на 
лидерите на Ази-

атско-тихоокеанската орга-
низация за икономическо 
сътрудничество (АТИС). 

В речта си китайският 
председател Си Дзинпин 
призова за единство, съ-
трудничество и изграждане 
на азиатско-тихоокеанска 
общност на споделена съд-
ба. Според китайския ли-
дер трябва да се поддържа 
международната справед-
ливост, отвореност и при-
общаване, зелено и ниско-
въглеродно развитие и спо-
делено бъдеще, за да се из-
гради един мирен, стаби-
лен, проспериращ, чист и 
красив, помагащ си вза-

а 25 ноември 
започна фору-
мът „Джонгу-
анцун 2022“. Те-
мата на форума 
е „Отворено съ-

трудничество за споделе-
но бъдеще“. Тази година 
той ще бъде домакин на 
126 събития, включител-
но 60 паралелни форума, 
концентриращи се око-
ло горещи теми като гра-
нични технологии, инже-
нерни иновации, чипове с 
отворен код и невроком- 

пютърен интерфейс.
На форума ще бъдат 

публикувани научните и 
технологични планове и 
доклади на Китай, както 
и Индексът на глобални-
те иновационни центрове 
и ще бъдат подчертани на-
учните и технологични по-
стижения на страната.

Основан през 2007 г., 
форумът „Джонгуанцун“ 
се превърна в платформа 
за отворени иновации на 
национално ниво и меж-
дународно сътрудничество.

а 17 ноември ки-
тайският предсе-
дател Си Дзин- 
пин се срещна 
с японския пре-
миер Фумио Ки-

шида в Банкок.
Си Дзинпин подчерта, че 

основните принципни въ-
проси, като историята и те-
зи свързани с Тайван, зася-
гат политическата основа 
и доверие в двустранните 
отношения и трябва да бъ-
дат уважавани и правилно 
третирани. Китай не се ме-
си във вътрешните работи 
на други страни, нито прие-
ма намеса в своите вътреш-
ни работи, подчерта китай- 
ският лидер.

Си Дзинпин посочи, 
че икономиките на две-
те страни са силно зави-
сими една от друга и е не-
обходимо да се засили сът- 

град Миенян, 
провинция Съ-
чуан, неотдав-
на бе открито 
10-ото между-
народно изло-

жение за високи техноло-
гии в Китай. 

Тазгодишното издание 
на международно изложе-
ние се фокусира върху во-
дещите иновации, пред- 

приемачеството и пече-
лившото сътрудничество. 
В него присъствено и он-
лайн участват над 600 ви-
сокотехнологични компа-
нии и институти, като та-
зи година почетен гост е 
Аржентина.

В рамките на експото 
експерти и лидери в индус-
трията ще изнесат речи и 
ще обменят мнения отно- 

сно оборудването за ядре-
ната медицина, лазерни-
те технологии, магнитни-
те материали, микровъл-
новата комуникация и дру-
ги теми.

Спонсорираното от Ми-
нистерството на науката и 
технологиите и управата 
на провинция Съчуан из-
ложение се провежда еже-
годно от 2013 г. насам.

имно Азиатско-тихоокеан- 
ски регион.

Китай ще продължи 
със своето по-широко, все-
странно и задълбочено от-
варяне, ще се придържа 
към пътя на модернизация 
в китайски стил, ще гради 

една нова отворена иконо-
мическа система на по-ви-
соко ниво и ще продължи 
да споделя своите възмож-
ности за развитие със све-
та, особено с Азиатско-ти-
хоокеанския регион, доба-
ви китайският лидер.

рудничеството в области 
като цифровата иконо-
мика, зеленото развитие, 
финансите, медицинските 
грижи и грижите за въз-
растни, както и да се под-
държат стабилни промиш-
лената верига и веригата 
на доставки.

Фумио Кишида каза, че 

по въпроса за Тайван по-
етите от Токио ангажимен-
ти в съвместното изявление 
с Китай няма да се проме-
нят. Япония е готова да ра-
боти заедно с китайската 
страна за поддържане на 
стабилни двустранни отно-
шения, подчерта японският  
премиер.

Модел за 
сътрудничество  
между развиващи  
се държави

Н
а 16 ноември  
китайският пре-
зидент Си Дзин- 
пин се срещна с 
индонезийския 
си колега Джоко 

Видодо на индонезийския 
остров  Бали.

Си Дзинпин посочи, че 
в сътрудничеството между 
Китай и Индонезия са по-
стигнати значителни резул-
тати, които не само обла-
годетелстват двата народа, 
но и оказват положително 
въздействие върху региона 
и света. Китай е готов да 
работят заедно за задъл-
бочаване на двустранните 

отношения, подчерта ки-
тайският лидер.

Джоко Видодо привет-
ства посещението на ки-
тайския лидер на остров 
Бали и заяви, че току-що 
двамата са станали свиде-
тели на пробната експло-
атация на високоскорост-
ната железопътна линия 
Джакарта – Бандунг, която 
е символ на стратегическо-
то сътрудничество между 
двете страни. „Оптимист 
съм относно пускането на 
тази високоскоростна же-
лезопътна линия през юни 
следващата година“, каза 
Видодо.
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丝路云裳·七彩云南2022民族赛装文化节拉
开帷幕
11月15日，演员在赛装文化节启幕式上表演。
11月15日，丝路云裳·七彩云南2022民族赛装文化节
暨昆明民族时装周拉开帷幕。活动期间，来自云南16
个州（市）的赛装队将为观众带来超50场表演，展现
云南精品民族服饰魅力。

新华社新闻 

习近平向联合国/中国空间探索与
创新全球伙伴关系研讨会致贺信

10月份增加值同比增长10.6%——高技
术制造业持续引领经济复苏 奋进新征程 建功新时代 

2022中国企业家博鳌论
坛将于11月下旬举办

新华社北京11月21日
电 11月21日，国家主席
习近平向联合国/中国空
间探索与创新全球伙伴
关系研讨会致贺信。

习近平指出，近年来，
中国积极开展空间探索
活动，“ 嫦娥 ”揽月、“天
问”探火、“羲和”逐日、空

国家统计局发布的数
据显示，10月份，高技术
制造业增加值同比增长
10.6%，较9月份加快1.3
个百分点；拉动全部规模
以上工业增长1.6个百分
点，拉动作用较9月份提
高0.1个百分点。

我国高技术制造业继
续快速增长，在疫情中
表现出较强的抗风险能
力，持续引领经济复苏。
赛智产业研究院院长赵
刚分析，随着数字经济快
速发展，信息网络基础设
施建设需求增加，相关行
业生产和产量保持较快
增长。10月份，电子及通
信设备制造业增加值同
比增长16.6%，移动通信
基站设备、5G智能手机
产量同比分别增长39.1%
和18.4%，引领高科技制
造业快速增长。

“长期看，近年来我国
将制造业发展重心放在
提质增效、转型升级上，
不断优化产业结构，支
持高技术制造业发展，
并以技术创新增强高技
术制造业企业的全球竞
争力，我国高技术制造业
进入发展快车道。短期
看，高技术制造需求在增
加，高技术制造尤其是
智造和下游销售渠道匹
配度更高，客观上促进了
高技术制造业的发展。”
浙江大学国际联合商学
院数字经济与金融创新
研究中心联席主任、研

新 华网北京11月14
日电 11月25日-11月28
日，由新华通讯社和海
南省人民政府主办，新
华社民族品牌工程办公
室、新华网承办的2022
中国企业家博鳌论坛将
在海南博鳌举办。

党 的二十大 报 告指
出，高质量发展是全面
建设社会主义现代化国
家的首要任 务。以“ 奋
进新征程 建功新时代”
为主题的2022中国企
业家博鳌论坛，旨在发
挥企业和 企业 家能 动
性，凝聚发展共识，坚
定发展信心，壮大发展
新动能，助力巩固经济
恢复发展基础，以新发
展理念，在高质量发展
新征程中彰显新担当、
展现新作为。

为期四天 的论 坛 包
括 开幕式 及学 者 分享
会、主论坛，2022企业
ESG发展论坛、2022
中国文化 经 济发 展论
坛、202 2中国城市产
业 发 展 论 坛 、2 0 2 2
碳 达 峰 碳中和高峰对
话、新国货品牌创新大
会、2022健康未来峰
会、202 2 美 好人居峰
会、2 0 2 2中国新消费
发展大会、202 2博鳌

科技创新大会、新华网
金融 财富思享会等40
余场分论坛。创新、绿
色 、数 字 是 本 届 论 坛
的热词，多场分论坛将
聚焦创新发展、绿色发
展、数字化转型。

论 坛 期 间，还 将 举
办新 华 社 经 济智库专
题调研会、企业家面对
面系列访谈，以及木兰
悦 享 荟、E S G 优 秀案
例展、202 2中国汽 车
行业公益盛典、品牌推
介会、超级发布会、文
化交流、品牌加油健康
跑、冠军友谊赛、《歌
唱祖国》音乐纪录片摄
制、无人机空中秀等10
多场形式多样、丰富多
彩的活动。

中国企业 家博 鳌 论
坛以搭建交 流合作平
台，聚 焦 经 济 热 点话
题，弘扬优秀企业家精
神，助力中国经济高质
量发展为宗旨，自2016
年创办以来，已经连续
举办六届。论坛以参会
企业家多、大咖云集，
议 题 务 实、富 有 建 设
性，专业性、针对性强，
跨界融合、交流场景丰
富而备受瞩目，成为中
国企业界的年度思想智
慧盛宴。

间站巡天，不断深化人
类对宇宙的认知，致力
增进人类共同福祉。太
空探索永无止境。中国
愿同各国一道，加强交
流合作，共同探索宇宙
奥秘，和平利用外空，推
动航天技术更好造福世
界各国人民。

联 合国 /中国空间探
索与创新全球伙伴关系
研讨会当日在海南省海
口市开幕，主题为“构建
新型空间探索伙伴关系”
，由国家航天局、海南
省人民政府与联合国外
层空间事务办公室共同
主办。

究员盘和林说。
从投资看，今年前10

个月，高技术制造业投
资增长23.6%。其中，电
子及通信设备制造业、
医疗仪器设备及仪器仪
表制造业投资分别增长
28.7%、27.8%。

高技术制造业投资持
续扩大，说明经过持续
努力和投入，我国产业
转型升级成效明显，经
济结构优化、创新动力
培育进入了收获期和稳
定发展期，高技术制造
业已成引领产业转型和
高质量发展重要力量。
一方面，及时出台的一系
列政策促进了高技术制
造业的投资；另一方面，
高技术制造业投资代表
着优质现代化的发展方
向，本身对资本具有吸引
力。“10月份以来，服务

于数字经济、“双碳”等国
家战略，新型基础设施
项目建设加速，计算机、
通信和其他电子设备制
造业等领域的投资明显
加速。”赵刚说。

专家认为，随着四季
度高新技术企业设备器
具购置加计100%扣除
和设备更新改造专项再
贷款落地，预计高技术
制造业投资仍会保持较
高增速。对此，盘和林分
析，从内部看，我国制造
业转型升级和消费升级
正在进行，政策支持力度
有望更大，高技术制造
业在制造业整体中的占
比还会提升。从外部看，
四季度是很多国家的购
物旺季，我国在新能源
电力、汽车等方面具有
较高全球竞争力，出口市
场将进一步打开。



4 днесКитай
25.11. – 1.12.2022

аКтуално

Лидерите на Китай и 
Нова Зеландия обсъдиха 
двустранните отношения

Една година Пекинска 
фондова борса

Добросъседски отношения

П

Н

К

реди дни в Бан-
кок китайският  
председател Си 
Дзинпин се срещ- 
на с премиера 
на Нова Зелан-

дия Джасинда Ардърн.
Китайският лидер оцени 

високо независимата външ-
на политика на Уелингтън. 
През последните 50 годи-
ни отношенията между две-
те държави се развиват ста-
билно, а сътрудничеството в 
различни области облагоде-
телства двата народа и да-
ва положителен принос за 
регионалния мир, стабил-
ност и просперитет.

Като стратегически пар- 
тньори, двете страни тряб-
ва да засилят комуникаци-
ята помежду си, да укреп-
ват взаимното доверие, да 
зачитат основните си инте-
реси и да гарантират, че от-
ношенията между тях ще 
остават устойчиви и ще се 
развиват в правилна посока. 

а 15 ноември  
се навърши ед-
на година от 
откриването на  
Пекинскта фон- 
дова борса. До 

момента броят на листва-
ните компании се е уве-
личил от 81 до 123, като 
общата им пазарна стой-
ност възлиза на 200 мили-
арда юана.

През първото триме-
сечие на тази година опе- 

ративните приходи на 
листваните на борсата 
компании са достигнали 
7,3 милиарда юана, което 
е увеличение от 33,25% на 
годишна база. По случай 
годишнината от създава-
нето си борсата предприе 
мерки за справянето с па-
зарната ликвидност, за да 
предостави на инвестито-
рите по-ефективна подкре-
па в търговията и да пре-
дотврати рисковете.

итай и Бруней са 
близки съседи, 
които поддър-
жат взаимно до-
верие, партньор-
ство и дават до-

бър пример за хармонич-
но съжителство между го-
леми и малки държави, по-
сочи китайският председа-
тел Си Дзинпин по време 
на срещата си в Банкок със 
султана на Бруней Хасанал 
Болкиах.

Китайският лидер при-
зова двете страни да за-
силят  сътрудничеството 
си, да интегрират страте-
гиите си за развитие и да 
изградят съвместно „Един 
пояс, един път“. Китай е 
готов да работи с Бруней 
и останалите страни от 
АСЕАН за придвижване 
на „Кодекса за поведение 

Си Дзинпин призова също 
двете страни да изпълнят 
споразумението за създава-
не на зона за свободна тър-
говия помежду им и спо-
разумението за Регионално 
всеобхватно икономическо 
партньорство.

Ардърн оцени високо по-
зициите на Си Дзинпин, из-
разени на срещата на ли-
дерите на АТИС по-рано 

същия ден. Според нея Ки-
тай е важна сила за насър-
чаване на бъдещото разви-
тие и просперитета на све-
та. Нова Зеландия отстоява 
принципа за „един Китай“, 
ангажира се да задълбочи 
разбирателството с Пекин и 
е готова да работи с него за 
поддържане на просперите-
та и стабилността в Азиат-
ско-тихоокеанския регион.

в Южнокитайското море“, 
така че страните в региона 
да поддържат мир, прия-
телство и сътрудничество, 
подчерта той. 

Държавният глава на 
Бруней заяви, че страна-
та е благодарна на Китай 
за предоставената помощ 

в усилията й за справяне 
с COVID-19. Бруней твър-
до следва политиката за 
„един Китай“ и е готов да 
играе положителна роля в 
насърчаването на цялост-
ното стратегическо парт-
ньорство между АСЕАН 
и Китай, добави той.

Пън Лиюен посети 
Тайландския 
музикален институт

Н
а 19 ноември 
съпругата на 
председателя на 
КНР Си Дзин- 
пин Пън Ли- 
юен, придруже-

на от Нарапон Чан-о-ча,  
съпруга на тайландския 
премиер, посети Тайланд-
ския музикален институт 
„Принцеса Галяни Вада-
на“. Те разгледаха музея 
на института, изслуша-
ха представянето на ис-
торията на консерватори-
ята и международното й 
сътрудничество, включи-
телно с Нанкинския ин-
ститут за изкуства. В про-
грамата още беше включе-
но иновативно общо пред-
ставление едновременно 
от присъстващите изпъл-
нители на музикалния ин-
ститут в Тайланд и онлайн 
от Нанкинския институт 
за изкуства. Китайски и 

тайландски студенти за-
едно изпълниха класиче-
ски песни на двете стра-
ни. Пън Лиюен аплоди-
ра чудесните изпълнения 
на студентите. Тя каза, че 
музиката е без граници и 
свързва хората. „Въпреки 
че говорим различен език, 
можем да комуникираме 
чрез музиката. В днешно-
то изпълнение чувстваме 
дълбокото приятелство 
между двата народа“, зая-
ви първата дама на Китай.

Преди тръгване Пън 
Лиюен подари на консер-
ваторията китайски тради-
ционен музикален инстру-
мент гуджън, китайски 
книги и много аудио-ви-
зуални материали. Тя изра-
зи надежда, че повече тай-
ландски младежи ще изу-
чават китайска музика и 
ще работят за културния 
обмен между двете страни.

Китай – Бруней

Приключи 14-ото 
международно изложение 
за авиация и космонавтика 
в Китай
Шестдневното експо бе 
посетено от общо около 200 
000 души. На него онлайн и 
присъствено бяха представени 
хиляди експонати на над 
740 компании от 43 държави 
и региони, включително 
121 самолета и 54 модела 
на наземно оборудване. 
По време на експото бяха 
подписани договори за над 
39,8 милиарда щатски долара.
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Коментари

След междинните избори в САЩ: Пекин се 
надява на стабилни отношения с Вашингтон

О
тказвайки да 
коментира меж-
динните избори 
в САЩ като въ-
трешен въпрос, 
който е в ръце-

те на американските гла-
соподаватели, говорителят 
на Външното министерство 
Джао Лидзиен изрази на  
пресконференция надежда, 
че Вашингтон ще работи с 
Китай, за да намерят пра-
вилния път в отношения-
та си в новата междуна-
родна ситуация въз основа 
на принципите за взаимно 
уважение, мирно съжител-
ство и печелившо сътруд-
ничество.

„Междинните избори в 
САЩ са техен вътрешен въ-
прос и резултатите от тях 
трябва да бъдат решени от 
американските избиратели. 
Вярваме, че стабилните от-
ношения между Китай и 
САЩ служат на основните 

интереси на двата народа. 
Това е и общо желание на 
международната общност“, 
каза Джао.

Лю Сян, експерт по 
международни отношения 
в Китайската академия за 
социални науки, коменти-
ра пред в. Global Times, че 
загубата на контрола над 
Камарата на представи-
телите на демократите бе  
очаквана. 

„Байдън имаше много 
възможности и ресурси да 
бъде президентът, който да 
„спаси Америка“, но него-
вият „двоен провал“ – как-
то вътре, така и извън стра-
ната, доведе до рязък спад 
на собствения му рейтинг 
и този на Демократическа-
та партия“, казва Лю.

Според експерта въз-
действието на епидемията 
от COVID-19 върху иконо-
миката на САЩ продъл-
жава, но администрацията 

на Байдън не се е справи-
ла добре с него не само 
като „раздава пари“, кое-
то предизвика сериозна ин-
флация, но и като влоша-
ва вътрешната икономика 
по време на руско-украин-
ския конфликт.

Дори републиканците 
да не контролират Сена-
та, имайки предвид акцен-
та и на двете партии върху 
необходимостта от твърд 
курс към Китай, Конгре-
сът на САЩ вероятно ще 
прокара още антикитайски 
закони през следващите 
две години, включител-
но тези за политиката за 
Тайван и разделяне на ве-
ригата за доставки, смята 
Юен Джън, заместник-ди-
ректор и старши сътрудник 
в Института за американ-
ски изследвания към Ки-
тайската академия за со-
циални науки.

Администрацията на 

Байдън може да се опи-
та да „сключи сделка“ с 
републиканците относно 
външната политика в за-
мяна на повече простран-
ство във вътрешната, тъй 
като първите ще се стре-
мят да саботират местна-
та политика на президен-
та, и курсът към Китай 
вероятно ще стане „жерт-
ва“ на тази търговия, смя-
та Сун Чънхао от Центъ-
ра за международна сигур-
ност и стратегия към уни-
верситета „Цинхуа“.

Лидерът на републи-
канците Кевин Маккарти, 
който може да бъде след-
ващият председател на Ка-
марата на представителите, 
каза през юли, че ще посе-
ти остров Тайван, ако седне 
на председателското място 
след междинните избори, 
съобщиха медии по-рано.

Дори 
републиканците 
да не получат 
контрол върху 
Сената, имайки 
предвид акцента и 
на демократите, и 
на републиканците 
върху по твърд 
курс към Китай, 
Конгресът на 
САЩ вероятно 
ще прокара още 
антикитайски 
закони

КНР и ЕС имат потенциал за 
стабилизирането на световната икономика

Р
ъководителят на 
външната поли-
тика на ЕС Жо-
зеп Борел акцен-
тира върху мно-
гостранния под-

ход на ЕС към Китай като 
партньор, но и като иконо-
мически конкурент и под-
черта, че конкуренцията 
между двете страни става 
все по-активна. 

Без да назовава Китай, 
той каза, че ЕС трябва да 
избягва превръщането на 
зависимостта от която и 
да е икономика в уязви-
мост, както това се случи 
с руския газ. Той също та-
ка каза, че дебатът за Ки-
тай ще продължи и Съве-
тът на Европейския съюз 
е взел предвид посланието, 
изпратено от Си Дзинпин 
в речта му на откриваща-
та сесия на 20-ия Национа-
лен конгрес на ККП и че 
намира речта на Си Дзин- 
пин, съдържа много обна-
деждаващи елементи, по-
сочва англоезичният ки-
тайски в. „Чайна дейли“. 

В раздела за насърча-
ване на световния мир и 
развитие Си Дзинпин по-
твърди, че Китай ще про-
дължи да задълбочава ре-
формите и да разширява 
отварянето на високо рав-
нище и подчерта, че Ки-
тай се ангажира да насър-
чава нов тип международ-
ни отношения и задълбо-
чаване и разширяване на 
глобалните партньорства, 
основани на относно ра-
венството, откритостта и 

сътрудничеството. 
Си Дзинпин каза още, 

че Китай ще продължи да 
следва независима външна 
политика на мир и да зачи-
та суверенитета и терито-
риалната цялост на всич-
ки страни. Това, напомня 
„Чайна дейли“ и по-ната-
тък в коментара си изтък-
ва, че в този критичен мо-
мент от историята Китай 
и ЕС могат и трябва да иг-
раят жизненоважна роля в 
опазването на глобалния 
мир и развитие, поддър-
жайки мултилатерализма 
и противопоставяйки се на 
манталитета на Студена-
та война, който се стреми 
да раздели света на съпер-
ничещи си идеологически 
блокове. 

Бързото развитие на от-
ношенията между Китай и 
ЕС през последните 47 го-
дини дипломатически от-
ношения показва, че въ-
преки различията си, две-
те големи световни иконо-
мики имат много повече 
общи неща и биха могли 
да си сътрудничат по ши-
рок кръг от въпроси и в 
много области в полза на 
не само себе си, но и ос-
таналия свят. 

Това си личи в тър-
говските им отношения. 
Китай стана най-големи-
ят търговски партньор на 
ЕС в областта на стоки-
те — търговският им обем 
беше 696 милиарда евро 
(680 милиарда долара) през 
2021 г. Потенциалът за вза-
имноизгодни търговски и 

инвестиционни отношения 
е огромен, защото Китай 
и ЕС са сред най-големите 
пазари в света и се допъл-
ват взаимно по много на-
чини. Китай и ЕС напред-
наха в сътрудничеството 
в области като смекчава-
не на изменението на кли-
мата и неразпространение 
на ядрени оръжия, въпре-
ки че САЩ се оттеглиха от 
Парижкото споразумение 
и ядрената сделка с Иран 
веднага след като Доналд 
Тръмп стана президент на 
САЩ през 2017 г. Списъ-
кът с ползотворно сътруд-
ничество и обмен между 
Китай и ЕС е наистина дъ-
лъг, от образование, изку-
ство и култура до наука и 
технологии, и спорт и ту-
ризъм.

И все пак не можем да 
приемем здравословното 
развитие на отношенията 
между Китай и ЕС за да-
деност, предвид огромното 
влияние, което САЩ оказ-
ват върху Европейския съ-
юз. Маккартизмът на Ва-
шингтон, манталитетът на 
Студената война и анти-
китайската реторика ве-
че навредиха на отноше-
нията между ЕС и Китай, 
което се отрази в това, че 
САЩ принудиха ЕС да за-
брани „Хуауей“ от своите 
5G мрежи през последните 
години. По-късно разслед-
вания на правителствени 
експерти, като разследва-
нето във Великобритания, 
показаха, че обвиненията 
на САЩ срещу „Хуауей“ не 

са нищо друго освен вся-
ване на страх.

Китай и ЕС определе-
но ще се конкурират пове-
че помежду си, точно как-
то китайските и европей-
ските компании се кон-
курират и си сътрудничат 
на глобалния пазар. Та-
кава отговорна конкурен-
ция е здравословна и не-
обходима, за разлика от 
откровения саботаж, кой-
то САЩ извършват, като 
принуждават други стра-
ни да избират страна, зло-
словейки за Китай и во-
дейки търговски и техно-
логични войни срещу Ки-
тай, както се вижда от не-
отдавнашните ограниче-
ния върху продажбата на 
полупроводникови чипове 
и друго ИТ оборудване на 
Китай в опит да спре въз-
хода на страната.

Китай и ЕС зависят един  
от друг в много области 
благодарение на задълбо-
ченото си сътрудничест-
во и това е нещо добро. 
Разделеният свят означа-
ва, че всички ще бъдат по-
зле. Европа, която постра-
да най-много по време на 
Студената война, трябва 
да преодолее натиска на 
САЩ и да устои на изку-
шението да влезе в нова 
Студена война. 

Разширяването на съ-
трудничеството между Ки-
тай и ЕС и наистина гло-
балното сътрудничество е 
най-добрият и единствен 
начин да се избегне нова 
Студена война.

страницата подготви  
Любомир михайЛов

Пекин не може 
да приеме 
здравословното 
развитие на 
отношенията 
между Китай и 
ЕС за даденост 
поради огромното 
влияние, което 
САЩ оказват 
върху Евросъюза, 
подчертава в 
коментара си 
за китайско-
европейските 
отношения 
в. „Чайна 
делйли“. Според 
публикацията 
на медията 
китайско-
европейските 
връзки имат 
огромен 
потенциал за 
стабилизирането 
на световната 
икономика
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В провелото се в Шанхай 
Пето международно изложение 
за внос, което приключи на 
10 ноември, участваха 2800 
компании от 145 страни и 
международни организации. 
Представени бяха 438 вида 
нови продукти, технологии и 
услуги, съобщи Радио Китай 
за чужбина. Медията посочва, 
че тези числа показват, че 
изложението се е превърнало 
в платформа за изграждане 
на нов модел на развитие и 
разширяване на отварянето 
на Китай, както и в общ 
продукт на международната 
общност.

Над 100 процента ръст на 
инвестициите във VR през 2021 г.

П

К

одобно на пре-
дишните изда-
ния, Петото из-
ложение за внос 
имаше шест из-
ложбени зони – 

хранителни и селскостопан-
ски продукти, автомобили, 
интелигентна индустрия и 
информационни техноло-
гии, потребителски стоки, 
медицинско оборудване и 
здравеопазване и търговия 
с услуги.

Какво обаче привлече 
вниманието на посетите-
лите и участниците в об-
ластта на технологиите и 
иновациите? На изложе-
нието бяха представени ре-
дица интересни нови про-
дукти и решения, варира-
щи от малки и атрактивни 

итайската ин-
дустрия за вир-
туална реалност 
(VR) привлече 
силни инвести-
ции и финанси- 

ране миналата година, до-
като пазарните играчи се 
надпреварваха да имат 
възможността да се вклю-
чат в процъфтяващия ви-
сокотехнологичен сектор. 
Мащабът на инвестиции-
те и финансирането във 
VR се е увеличил повече 
от два пъти през 2021 г. 

Данните са на Минис-
терството на промишле-
ността и информатиза-
цията. В момента в Ки-
тай има над 10 000 фир-
ми, свързани с VR, кои-
то прокарват приложени-
ята на технологията в раз-
лични сценарии в индус-
трията, културата, обра- 

потребителски стоки до 
продукти на най-съвремен-
ните технологии.

Започваме с японския 
Panasonic, който показа ино-
вативни продукти с водо-
родни горивни клетки, за 
да отговори на разнообраз-
ните нужди на клиентите за 
екологичен преход, отбеляз-
ва медията. Panasonic пред-
стави своите новоразработе-
ни продукти с водородни го-
ривни клетки на изложение-
то, за да популяризира нуле-
вите емисии във връзка със 
слънчеви енергийни пане-
ли. „Нашата компания раз-
работва водородни горивни 
клетки за домашна употре-
ба от години. Клетката за 
промишлена употреба, коя-
то Panasonic представя този 

недостатъчност в сърдеч-
носъдовата област, хронич-
ни бъбречни заболявания, 
свързани с диабет тип 2 и 
заболявания от различни 
тумори. Внасяме тези ино-
вативни продукти в Китай 
бързо, за да се възползват 
възможно повече пациенти 
от тях“, посочи Ху Дзъпин, 
старши вицепрезидент на 
Bayer Pharmaceuticals.

Едно от най-интересни-
те изложения през тази го-
дина беше павилионът за 
автомобили и авточасти с 
особено нисковъглеродни 
и интелигентни продукти, 
които привлякоха внима-
нието. В изложбената за-
ла много световноизвест-
ни производители на авто-
части като Bosch, Faurecia и 
Webasto представиха своите 
водещи на пазара продукти. 
От експонатите интересни 
бяха седалки от рецикли-
руем материал. Той е с 15 
процента по-малко тегло и 
30 процента по-ниски въ-
глеродни емисии в сравне-
ние с обикновените седал-
ки от този тип. 

И накрая, но не и на 
последно място авангард-
ни технологии за изкуствен 
интелект и зелено индустри-
ално оборудване бяха ак-
центите на Петото между-
народно изложение за внос. 
Тази година на изложението 
за първи път беше изграде-
на специална зона за проду-
кти и технологии, свързани 
с изкуствения интелект. Та-
зи част от изложението пре-
достави завладяващо изжи-
вяване със сценарии за при-
ложение като спорт, обра-
зование, изкуство, кетъринг 
и развлечения.

Метавселената предста-
влява следващия етап от ди-
гиталната ера. Развитието 
на специалните визьори за 
метавселената и развитието 
на изчислителната мощност 
са стабилни движения към  
развитието на тази техноло-
гия. Нисковъглеродно про-
мишлено оборудване и ро-
боти също привличат вни-
манието на изложението в 
Националния изложбен и 
конгресен център в Шанхай.

Японската компания 
Epson представи инова-
ции и патентовани техно-
логии, свързани с дигита-
лен печат и оптика. Ком-
панията желае да се въз-
ползва от възможностите, 
създадени от индустриал-
ната трансформация и по-
требление в Китай. Nachi-
Fujikoshi, водещ производи-
тел на машини в областта 
на роботиката, представи 
нова технология за произ-
водството на нови енергий-
ни превозни средства. 

път, е базирана на предиш-
ните ни технологии. Опре-
делено има търсене на па-
зара за генериране на водо-
родна енергия, затова ние 
вложихме време и техно-
логии в развитието на то-
зи сектор“, каза Кавамура 
Норихико, директор на от-
дела за планиране на водо-
родни проекти на Panasonic.

Китайската водород-
на енергийна индустрия се 
развива изключително бър-
зо през последните години 
и се превърна в най-голе-
мия производител на водо-
род в света, като производ-
ството на водород достига 
33 милиона тона годишно. 
Panasonic иска да засили съ-
трудничеството с Китай във 
водородната индустрия и 

изложението за внос в КНР 
им предлага голям шанс да 
популяризират продуктите 
си за зелена енергия, кои-
то вече са широко използ-
вани във фабрики в Китай.

Много високотехноло-
гични медицински проду-
кти от световни фармаце-
втични гиганти бяха пред-
ставени на изложението. 
Много компании предста-
виха най-новите си проду-
кти и услуги в областта.

„Този инструмент се на-
рича Genexus и може да на-
прави генетичен тест за вас 
в рамките на 12 часа и да 
открие правилното лекар-
ство, което да предпише 
докторът“, каза Хан Пан, 
президент на Thermo Fisher 
Scientific China.

Глобалният биотехноло-
гичен гигант Roche предло-
жи пълно портфолио от ве-
че влезли в употреба или из-
цяло готови за пазара про-
дукти, покриващи области 
като хематология, рак на 
гърдата, офталмология и 
невронауки. „Това е наше-
то ново поколение система 
за имунохистохимичен ана-
лиз. Когато получим проби-
те от пациенти с рак след 
операцията, можем да по-
ставим пробата в нашата 
система за анализ. Ще ви-
дим на екрана какво каз-
ват данните и тогава пато-
логът ще знае какъв е тумо-
рът“, каза Ричард Ю, гене-
рален мениджър на Roche 
Diagnostics China.

Мултинационалният ги- 
гант Bayer, който участва 
във всички изложения за 
внос в Китай, също пока-
за своите иновации за пе-
та поредна година. „Сега 
сме изправени пред гло-
бално застаряващо населе-
ние. Затова трябва да дадем 
принос за решаването на 
проблеми, свързани с ня-
кои заболявания чрез точ-
на иновация, като напри-
мер лечението на сърдечна 

зованието и много други. 
По-рано този месец Ки-
тай разкри план за сти-
мулиране на развитието 
на индустрията, целящ да 
разшири своя пазарен ма-
щаб до над 350 милиар-
да юана до 2026 г. Планът 
има за цел да култивира 
100 водещи предприятия 
със силна способност за 

иновации и влияние вър-
ху сектора и същевремен-
но с това да увеличи про-
дажбите на VR сетове до 
над 25 милиона единици.

Индустрията в глоба-
лен мащаб също показват 
изключително бързо уве-
личение през 2021 г., ка-
то за първи път надмина-
ват 10 милиона единици.

Международно изложение за внос – 
платформа за нов модел на развитие  
и отваряне на Китай
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В
Тибетския автономен ра-
йон стартира проект за 
разпределено фотовол-
таично производство на 
електроенергия.

Като един от първите подобни 
девет проекта в Тибет, той се реа-
лизира от клон на държавната ком-
пания China Huaneng Group.

„Слънчевите панели, които са с 
предварително инсталирана мощ-
ност от близо 1,4 мегавата, ще бъ-
дат поставени на покривите на учи-
лища, правителствени и фирмени 

сгради в окръга“, каза заместник 
генералният мениджър на отдела 
за чиста енергия на компанията 
Ма Дахай. 

„Очакваме проектът да бъде пус-
нат в експлоатация в края на тази 
година. Той ще помогне за нама-
ляване на въглеродните емисии с 
повече от 1400 тона годишно.“

Според петгодишния план за Ти-
бетския автономен региона (2021  – 
2025 г.) тук ще ускори използване-
то на фотоволтаична енергия, ка-
то общият инсталиран капацитет в 

района се очаква да надхвърли 10 
милиона киловата до 2025 г. 

Проект за производство на 
фотоволтаична енергия в Тибет  

иКономиКа

първия час на 
продажбите от 
вечерта на 31 
октомври т. г. 
оборотът на 102 
марки на извест-

ния онлайн магазин Tmall 
надхвърли 100 милиона юа-
на, като повече от полови-
ната от тях бяха китайски 
марки, а от вечерта на 10 
ноември до 00:00 часа на 
12 ноември продажбите на 
деветте подкатегории на 
JD.com са се увеличили с 
минимум 85%. Най-голя-
мото увеличение е 10 пъти. 
„Ден на самотните сърца“ 
(11 ноември, 11.11. – преди 
празник на необвързаните, 
а вече най-големият ден за 
онлайн пазаруване) отново 
събуди кръг от потребител-
ски ентусиазъм, който се 
превърна в олицетворение 
на непрекъснатото възста-
новяване на китайския по-
требителски пазар.

Ако разгледаме „Деня 
на самотните сърца“, може 
би значението, което му е 
дадено, вече е надминало 
самата промоция за елек-
тронна търговия. Независи-
мо дали става дума за енер-
гичното развитие на елек-
тронната търговия на жи-
во и трансграничната елек-
тронна търговия, или „ите-
ративното“ надграждане на 
реалната икономика и ло-
гистичната система, всич-
ки тези фактори отразяват 
стабилното и положител-
но развитие на китайската 
икономика.

Вечерта на 10 ноември 
в офис сграда в град Хан-
джоу, специален „водещ“ се 
появи в залата за излъчване 
на живо на Weitai Medical 
Equipment (Hangzhou) Co., 
Ltd. Това е председателят 
на компанията Джън Пан. 
Изправен пред камерата, 
той изнесе лекция с прак-
тични съвети за публиката 
как да контролира по-добре 
кръвната си захар и инту-
итивно представи „твърда-
та сила“ на продукти ка-
то динамични глюкомери 
и инсулинови помпи чрез 
интерактивни сесии. 

Едночасовото предава-
не на живо привлече по-
вече от 154 500 гледания и 
над 130 000 харесвания. Са-
мо 4 часа след като глюко-
мерът беше пуснат в про-
дажба, той спечели първо-
то място в категорията за 
домашни динамични глю-
комери.

Не е необичайно в насто-
ящата китайска икономиче-
ска среда основателят на ня-
коя мултимилионна компа-
ния да „се докосне до пуб-
ликата“, като участва лич-
но в онлайн предавания за 
продажба на живо. В също-
то време все повече компа-
нии разчитат на излъчване-
то на живо, за да разширят 

В

нови пътища за индустри-
ално развитие, да се съсре-
доточат върху нови форма-
ти на електронна търговия с 
излъчване на живо и да съз-
дадат нови канали за елек-
тронна търговия.

Статистиката показва, 
че „Таобао“ е добавил по-
вече от 500 000 нови кли-
енти през последната го-
дина. Екранът се превръ-
ща в мост към публиката и 
продължава да създава но-
ва стойност.

С пристигането на „Де-
няна самотните сърца“ 
трансграничният бизнес 
за електронна търговия на 
много места във Фудзиен 
постави началото на пико-
вите доставки. 

В центъра за трансгра-
нична търговия JD (Ся-
мън), разположен в пилот- 
ната зона за свободна тър-
говия на провинцията Фуд-
зиен, вносните стоки от цял 
свят са струпани като пла-
нина. Работниците на про-
изводствената линия бързо 
опаковат торби и запечат-
ват кутии и тези стоки ще 

своите възможности за раз-
витие със света.

Популярността на „Деня 
на самотните сърца“ също 
отразява пробивната инова-
ция на реалната икономика. 
Зад високия растеж диги-
талното овластяване „осве-
жи“ традиционната шиваш-
ка индустрия. Според отго-
ворни лица в сектора, отго-
варящ за електронната тър-
говия на Evelyn Group, об-
щите онлайн продажби на 
групата по време на „Дена 
на самотните сърца“ тази 
година достигнаха 811 ми-
лиона юана, годишно уве-
личение от 7,1%, от които 
продажбите по платфор-
мата „Тикток“ се увеличи-
ха с 335% на годишна ба-
за. Най-бързо развиващата 
се марка е продала над 100 
милиона юана на платфор-
мата Tmall за празника за 
първи път тази година, кое-
то е увеличение от 50% на 
годишна база.

През годините „Денят на 
самотните сърца“ е свиде-
тел на съвместното същест-
вуване на дигиталната и ре-
алната икономика. Чън Чо-
уион, президент на Zhejiang 
Informatization Development 
Research Institute, споделя, 
че с ускореното развитие и 
трансграничната интегра-
ция на информационни тех-
нологии от ново поколение, 
като големи данни, интер-
нет на нещата и изкуствен 
интелект, Китай в момента 
преминава от традиционен 
към дигитален модел на по-
требление. Хората обръщат 
повече внимание на нужди-
те от качество, диверсифи-
кация и индивидуализация. 

В този контекст разви-
тието на цифровата иконо-
мика се промени от първо-
началната иновация на биз-
нес модела към насложена-
та интеграция на техноло-
гични иновации, иновации 
на бизнес модели и инсти-
туционални иновации, кое-
то има много важна роля 
за стимулиране на високото 
качество на икономиката.

бъдат изпратени на различ-
ни места.

Бурното развитие на но-
ви външнотърговски фор-
мати, представени от тран-
сграничната електронна 
търговия, даде силен тласък 
на Фудзиен да стабилизира 
външната търговия. Според 
статистиката през първите 
осем месеца на тази годи-
на мащабът на трансгранич-
ните трансакции за елек-
тронна търговия във Фуд-
зиен надхвърли 73 милиар-
да юана.

В провинция Джъд-
зян, „обратното пазарува-
не в чужбина“ се превърна 
в нов етикет за трансгра-
нична електронна търговия. 
През тазгодишния период 
на „Деня на самотните сър-
ца“ броят на поръчките за 
„обратно пазаруване в чуж-
бина“ в Джъдзян се увели-
чи значително, особено за 
електрически одеяла, нагре-
ватели за ръце и други про-
дукти, продавани в Европа. 

Данните показват, че 
по време на първия кръг 
от промоции за електронна 

търговия от 1 ноември до 
10 ноември бизнес обемът 
на експресната доставка на 
Джъдзян е достигнал 789 
милиона броя, а обемът на 
доставката е достигнал 311 
милиона броя.

Според данни от Дър-
жавната пощенска адми-
нистрация през октомври 
тази година по отношение 
на въздушния транспорт 
– собствените авиокомпа-
нии на индустрията откри-
ха международни товарни 
маршрути като Шанхай – 
Осака, Нанин – Мумбай и 
др. Международните кана-
ли за въздушен товарен пре-
воз в Източна Азия, Юж-
на Азия и Северна Амери-
ка се разширяват все по-
вече. По отношение на ав-
томобилния транспорт екс-
пресните компании старти-
рат маршрути за сухопътен 
транспорт Китай – Виетнам, 
Китай – Тайланд и други на-
земни транспортни маршру-
ти за електронна търговия 
и пускането на магистрала-
та Китай – Европа „Дунгу-
ан – Лиеж“... Китай споделя 

„Денят на самотните сърца“ отразява 
новата тенденция в потреблението
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Древният град Пиняо е изключителен пример 
за типичен китайски град от династиите 
Мин и Цин (14-20 век), който е запазил до наши 
дни всичките си отличителни черти. Днес 
той осигурява забележителна картина на 
културното, социалното, икономическото 
и религиозното развитие през един от най-
важните периоди на китайската история. 

забележителности

Древният град Пиняо

айонът на Пиняо 
е бил населен още 
от неолита. През 
9-и век пр. н. е.  
тук е обособено 
градско селище, 

укрепено с глинени кре-
пости. С въвеждането на 
системата от префектури 
и окръзи през 221 г. пр. н. 
е. Пиняо става седалище 
на окръжна администра-
ция и продължава да играе  
тази роля. 

През 1370 г., по време-
то на династия Мин, гли-
неният насип на защитна-
та стена е усилен и са из-
градени тухлени стени. Все 
още има места, където мо-
же да се види оригинални-
ят метод на строителство. 

Стените са построени 
във формата на костенур-
ка, с големи кули, предста-
вляващи главата и опаш-
ката й на север и юг. Мно-
жество по-малки кули на 
запад и изток представ- 

Залата на великите постижения  
в Храма на Конфуций

 Градската порта, 
съхранена 
от векове 

Р
вътрешното оформление на 
древния глад Пиняо е би-
ло много променено, отра-
зявайки стриктните прави-
ла за планиране на народи-
те на Хан. 

Градът се развива ста-
билно и по време на динас-
тиите Мин и Цин. Той се 
очертава като един от во-
дещите търговски центро-
ве в Северен Китай през 
16-и век, запазвайки този 
статут и до днес. През вто-
рата половина на 19-и век 
банковата общност на Пи-
няо доминира в китайския 
финансов живот. 

Древният град Пиняо е 
с площ от 2,25 кв. км, със- 
тояща се от шест големи 
храмови комплекса, учреж-
дения на областни и об-
щински администрации и 
други обществени сгради. 

Вътрешната част на 
града е оформена със си-
метрични и праволиней-
ни улици с много ма-
газини, построени през  
18 – 19-и век, които запаз-
ват историческия градски 
пейзаж.

Пиняо съдържа редица 
национални паметници на 
културата. 

ляват краката й. 
Може да се разхождате по 

стените на около 3 киломе-
тра от северната към южна-
та порта, откъдето се вижда  
целият град от едната стра-
на и внушителният ров от 
другата. 

След укрепването с но-
ва масивна защитна стена, 
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Може да се разхождате по защитните стени 
и да наблюдавате целия град от едната 
страна и внушителния ров от другата

забележителности

Храмът “Шуанлин”

Храмът на градския бог  
от 19-и век

 Високата градска кула 

Колекцията от над 2000 декоративни  
глинени статуи в “Шуанлин”

Основаната през  
10-и век „Зала на десетте 

хиляди Буди“ на храма 
“Дженгуо” 

е фундаментална референ-
ция за изучаване на ран-
ните китайски оцветени 

статуи и архитектура. Ос-
новната зала на Конфуци-
анския храм от 12-и век е 
класически пример за кон-
струкция, при която голе-
ми коси греди се използ-
ват за носене на главни-
те покривни греди, вместо 
по-конвенционалната тех-
ника със скоби. 

Храмът „Шуанлин“, 
основан през 6-и век, също 
е известен със своята колек-
ция от над 2000 декоративни 
глинени статуи, датиращи  
от 12 – 19-и век. 

В храма „Цинсю Гуан“,
който е основан през 7-и 
век, Драконовата зала е ед-
на от десетте основни сгра-
ди и е забележителна с из-
ползването на рядка конст- 

Областната 
административна  

сграда 
е комплекс, който съдър-
жа елементи от 14-и до 19-
и век. Двуетажната дърве-
на градска кула е най-висо-
ката структура в историче-
ския град и дължи настоя- 
щия си вид на реконструк-
ция от 1688 г. От същия пе-
риод е и мостът Хуеи Дзи, 
построен от камък с балюс-
тради от двете страни. 

Развитието на търговия-
та, а по-късно и на банко-
вото дело дава възможност 
в древния град Пиняо да 
има красиви къщи, постро-
ени около четирите страни 
на открит двор, следвайки 
феодалната и йерархична 
традиция на хан, която е 
отличителна местна архи-
тектурна особеност. 

И в наши дни град Пи-
няо впечатлява посетите-
лите си с древното и ново-
то в себе си.

руктивна техника – систе-
ма от окачени греди и ви-
сящи колони. 

Група от по-нови храмо-
ве включва Храма на град-
ския бог от 19-и век, Бла-
гоприятния храм и Храма 
на генерал Гуан Ю.
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а 5 юни от град 
Урумчи трътна  
композицията на 
пътническия влак  
D8802 и за бли-
зо 3 часа пристиг-

на в град Кумул (Хами) в 
източната част на провин-
ция Синдзян, разстояние-
то между които е малко  
над 600 км.

„Преди бе нужна една 
нощ с влак до Кумул, но 
сега е много бързо“, споде-
ля Чан Дзайсин, на когото 
често му се налага да пъ-
тува между двата града за-
ради работата си.  

От град Хоргос, който се 
намира на границата с Ка-
захстан, на всеки половин 
час тръгва по една товарна 
композиция към Европа. 
Пресичайки Евразийския 
континент, железопътните 
линии са се превърнали в 
основна „артерия“ на гло-
балната индустриална вери-
га и са символ на бързото 
развитие на транспортна-
та инфраструктура в Синд-
зян, която през последните 
години става все по-гъста.

От началото на железо-
пътния товарен транспорт 
между Китай и Европа, 
през двата гранични гра-
да – Хоргос и Алашанкоу, 
са преминали повече от 50 
хиляди влакови компози-
ции за Европа. През 2020 
и 2021 г. общо 11 386 вла-
ка са преминали през Хор-
гос, което е увеличение от 
108% в сравнение с броя от 
2018 и 2019 г.

Годините след 2012-а са 
най-ползотворният период 
за транспортното строител-
ство в Синдзян – с най-го-
леми инвестиции, най-бър-
за скорост и най-високо ка-
чество, обяснява начални-
кът на отдел „Транспорт“ в 
правителството на автоном-
ния район. По време на 13-
ата петилетка (2016 – 2020) 
общите инвестиции в транс-
портна инфраструктура в 
Синдзян са били повече, 

Синдзян е трудно, но бла-
годарение на десетилет-
ни усилия там се появяват 
нови шосета, жп линии и 
въздушни маршрути, които 
пресичат района във всич-
ки посоки – през планината 
Тяншан, пустинята Такла-
макан и Памир. В края на 
април започна работа лети-
ще „Тиенма“ в окръг Мон-
голкуре (кит. Джаосу), а 
скоро след това бе напра-
вена първата копка на ле-
тище „Байинбулак“.

Благодарение на строи-
телството на редица инфра-
структурни проекти, прид-
вижването в Синдзян ста-
ва все по-бързо, но там все 
още се пазят и частици от 
миналото. Извивайки ваго-
ните си през планина Тян-
шан и пустинята Такла-
макан, благотворителният 
влак „Хотанюлун“ наподо-
бява дълъг зелен „дракон“. 
Пътуването с него от Уру-
мчи до Хотан отнема бли-
зо 33 часа.

„По линията има общо 
66 гари и влакът спира сред-
но на всеки 30 минути. На 
някои по-малки спирки се 
качват само по един-двама 
души, но те продължават 
да функционират“, обясня-
ва началника на влака Бо-
латихан. Цената на място 
с твърда седалка за около 
500-те километра от Хотан 
до Кашгар струва само 53 
юана и това го прави пър-
ви избор за придвижване за 
много хора между южната и 
северната части на Синдзян. 
Един от редовните пасаже-
ри – Абримити Ясин про-
дава домашните си питки 
във влака и на курс изкар-
ва по 1000 юана.

Пътищата се прокарват 
от хората и те ги отвеждат 
по-далеч и по-далеч. Така 
и Синдзян, благодарение 
на все по-добрата, бърза 
и удобна транспортна ин-
фраструктура, върви по пъ-
тя към своето висококачест-
вено развитие.

(„Жуохъ“), която е послед-
ната част от транспортния 
„пръстен“, обикалящ пусти-
нята Такламакан, също бе 
построена, преодолявайки 
безброй трудности.

 „Не се страхуваме от 
студ и горещина, единстве-
ното ни притеснение са пя-
съчните бури. Ако са по-го-
леми от 6-а степен, трябва 
да спрем и работата от пре-
дишните няколко дена е на-
празна“, обяснява Уан Дзин-
джун, партиен секретар на 
строителната компания. За 
да минимизира влиянието 

отколкото за предходните 
60 години.

През последните години 
в Синдзян се оформи шо-
сейната мрежа, която оби-
каля Джунгарския и преси-
ча Таримския басейн, осъ-
ществявайки връзка с Гансу 
и Цинхай на изток, с Тибет 
на юг, с Централна и Запад-
на Азия на запад и с Мон-
голия на север.

Летищата „Тиенма“ в 
Джаосу, „Уанфан“ в Юти-
ен, „Шачъ“ и други скъсиха 
изключително много време-
то за пътуване между раз-
личните градове и части 
на огромния като терито-
рия Синдзян-уйгурски ра-
йон. През последните десет 
години броят на граждан-
ските летища на всеки 100 
хиляди квадратни киломе-
тра в Синдзян се е увели-
чил от 0,96 до 1,51, а броят 
им е 23 – най-много в една 
китайска провинция. 

Една след друга бяха по-
строени високоскоростни-
те жп линии от Ланджоу 
до Урумчи („Лансин“), от 
Голмуд до Корла („Гъкъ“) 
и в Синдзян постепенно се 
оформи цялостна железо-
пътна мрежа, отговаряща 
на транспортните нужди. 
До края на 2021 г. експло-
атационният пробег на жп 
линиите там е бил 8151 км.

Днес образите на камил-
ски кервани и магарешки 

съвремие

Със завършването на последния 
километър от жп линията 
между Чаркълък (кит. Жуоцян) 
до Хотан („Жуохъ“) това лято 
приключи изграждането на 
първия в света железопътен 
път, обикалящ пустиня – 
Такламакан в Синдзян-уйгурския 
автономен регион на Китай. 
Същевременно бе построено 
трето шосе, пресичащо тази 
пустиня, предстои да бъде 
пуснато в експлоатация и летище 
„Ташкорган“, което е първото 
високопланинско в Синдзян. 
Уникалният терен на района, 
съчетаващ високи планини, 
пустини и долини представлява 
красив пейзаж, но той също така 
ограничава в известна степен 
развитието на транспорта. 
След 2012 г. там се ускори 
изграждането на магистрали 
от двете страни на планината 
Тяншан и се оформи гръбнакът на 
транспортната мрежа.

Транспортната инфраструктура  
през суровия релеф на Синдзян 

Н

коли, пътуващи бавно по 
прашните пътища на Синд-
зян, са част от все по-отда-
лечаващото се минало, а ви-
зията за модерна и удобна 
транспортна мрежа се пре-
връща в реалност.

Суровият терен в Синд-
зян, с неговите високи пла-
нини, пустини и обширни 
пространства, прави трудно 
изграждането на летища, 
шосета и жп линии. Пример 
за това е линията от Голмуд 
до Корла, която влезе в екс-
плоатацията в края на 2020 
г., и преминава през оази-
си, пустинни, платовидни и 
планински участъци. Тя е 
сред жп линиите в Китай, 
достигащи до най-високо 
надморско равнище – 2500 
м. Друга линия – от Чар-
кълък (Жуоцян) до Хотан 

на природните фактори вър-
ху изпълнението на проек-
та, екипът записва подроб-
ните данни за пясъчните бу-
ри, така че да създаде опти-
мален работен график.

Опазването на околна-
та среда е ключова задача 
през целия процес на стро-
ителството. Така например 
паралелно с изграждането 
на жп линията върви про-
ект против пясъчните бури, 
който продължава 300 ки-
лометра. „През 1982 г., кога-
то започнах работа, в Синд-
зян имаше само 1500 км жп 
линии с ниски стандарти, а 
сега имаме повече от 8000 
км и високоскоростна ли-
ния“, спомня си 60-годиш-
ният Уан Дзинджун.  

Строителството на тран- 
спортна инфраструктура в 
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зДраве

Как да поддържаме 
кожата си  
с натурални 
продукти

Традиционната китайска медицина 
може да бъде модернизирана

ожата изглежда 
състарена и без 
блясък, когато е 
суха. Затова е из-
ключително ва-
жно да се под-

държа хидратирана, за да се 
избегнат петната, сърбежът 
и други кожни проблеми.

На пазара разнообразие-
то от козметика е огромно, 
но натуралните продукти са 
също достатъчно ефектив-
ни и съдържат само орга-
нични вещества.

Масла
Естествените масла, ка-

то кокосовото, рициновото, 
сусамовото, зехтинът, са ед-
ни от най-добрите овлажни-
тели за кожата и могат да 
се намерят почти във вся-
ка кухня. Освен хидрати-
ращия, те имат и успокоя-
ващ ефект, богати са на ви-
тамини и мастни киселини. 
Маслата задържат влагата и 
доставят на кожата основни 
хранителни вещества. При 
редовната им употреба тя 
става по-гладка и мека.

След като се изкъпете, 
нанесете маслото върху тя-
лото и масажирайте в про-
дължение на няколко ми-
нути, за да се абсорбира 
по-добре. Повтаряйте 2 – 
3 пъти на седмица.

 Пчелен мед
Медът е може би най- 

ефикасният овлажнител за 
кожата. Той прониква дъл-
боко в порите и ги почист-
ва, възстановявайки естест-
вения блясък на лицето бла-
годарение на антиоксидан-
тите, които съдържа.

Нанесете слой мед вър-
ху засегнатите места. Из-
чакайте 15 – 20 минути и 
изплакнете с хладка вода. 
Повтаряйте два или повече 
пъти на седмица, ако кожа-
та е прекалено суха.

Алое
Алоето е лесно за от-

глеждане растение, което 
абсорбира вредните излъч-
вания от компютри и други 
електронни устройства. Ге-
лът, който се намира в лис-
тата му, е богат на витами-
ни и много други полезни 
вещества. Освен че хидра-
тира кожата, той я успоко-
ява и се справя със зачер-
вяванията и сърбежа.

Разрежете лист алое на 
две и отделете гела, след 
което го пасирайте добре. 
Нанесете върху кожата и 
след 10 – 15 минути измий-
те с топла вода. Повтаряй-
те на всеки 2 – 3 дни.

Може да съхранявате ге-
ла в продължение на ня- 

аред с подкрепа-
та към уникал-
ните предимства 
на традиционни-
те китайски ле-
карства в спра-

вянето с пандемията от 
COVID-19, висши служи-
тели призоваха да се уско-
рят модернизацията и ино-
вациите в традиционната 
китайска медицина, за да 
може тя да даде своя при-
нос за световното здравео-
пазване. Чън Джу, замест-
ник-председател на ПК на 
ОСНП и на ЦК на Ки-
тайската работническо-сел-
ска демократична партия 
казва, че интегрирането на 
китайската и западната ме-
дицина е акцент в борбата 
на Китай с вируса. 

„Докато подходът на 
западната медицина играе 
съществена роля в разра-
ботката на инструменти за 
бърза диагностика, откри-
ване на вирусните мута-
ции и лечение на сериозни-
те случаи, традиционната 
китайска медицина е ефек-
тивна в подобряването на 
цялостното здравословно 

К

Н

колко дни в добре затворен 
съд в хладилник.

Прясно мляко
Млякото е продукт, кой-

то присъства във всяка кух-
ня. То хидратира ефектив-
но всеки тип кожа, абсор-
бира се лесно от порите и 
забавя появата на бръчки. 
Ако сте алергични към жи-
вотинското мляко, може да 
го замените с растително.

Нанесете студеното мля-
ко на засегнатите зони и 
след 10-15 минути измий-
те с хладка вода. Повтаряй-
те по два пъти на седмица.

Авокадо
Авокадото е богато на 

витамини, минерали, маст-
ни киселини, каротеноиди. 
То не само овлажнява, но 
и подхранва кожата, пред-
пазва я от свободните ра-
дикали и я прави мека и 
стегната.

Обелете и смачкайте на 
пюре едно авокадо. Нанесе-
те на кожата и след 10 ми-
нути измийте с топла вода. 
Повтаряйте по два пъти на 
седмица.

Круши
Крушите много бързо 

освежават кожата, премах-
ват следите от умората и я 
възстановяват след тежкия 
ден. Освен това свиват по-
рите и облекчават възпале-
нията. Крушите са богати 
на витамини, танини, фла-
воноиди, каротин и други 
полезни вещества.

Най-лесния начин да си 
приготвите маска е да на-
мачкате 1 или 2 круши, да 
ги нанесете на кожата и да 
изчакате 15 минути. Измий-
те с топла вода. Повтаряйте 
1 – 2 пъти на седмица. За 
по-добър ефект към маска-
та може да добавите зехтин, 
мед и лимонов сок.

Лосион за тяло от пчелен 
восък и масла

Предлагаме ви и една 
малко по-сложна рецепта. 
Пчелният восък в нея пра-
ви кожата по-мека и елас-
тична, кокосовото масло и 
зехтинът също я овлажня-
ват, а антиоксидантите в тях 
имат противовъзпалителни 
свойства.

Поставете на водна баня 
1 чаша зехтин, 1/2 чаша ко-
косово масло и около 50 г 
пчелен восък. Разбъркайте 
внимателно, докато се по-
лучи гладка смес. Изчакай-
те да изстине леко и преди 
да се е втвърдила, добаве-
те една ампула витамин Е. 
Съхранявайте в плътно за-
творен стъклен съд. Използ-
вайте като лосион за тяло.
Внимание: Не използвай-

те този лосион, ако имате 
мазна и предразположена към 
акне кожа. 

състояние на пациенти-
те и справянето с различ-
ни симптоми“, е подчер-
тал той по време на откри-
ването на научната конфе-
ренция по традиционна ки-
тайска медицина, проведе-
на наскоро в Пекин и Хуей-
джоу, провинция Гуандун. 
Тя бе организирана съв-
местно от ЦК на Китайска-
та работническо-селска 

демократична партия и На-
ционалното управление по 
традиционна китайска ме-
дицина.

Чън Джу изтъква, че в 
доклад на Световната здрав-
на организация от март т. 
г. се дава оценка за роля-
та на китайската медицина 
в лечението на COVID-19, 
а това е официално при-
знание за безопасността и 

ефективността й. „Това оз-
начава, че китайската ме-
дицина е незаменима в 
системата на обществе-
ното здравеопазване. Ино-
вациите трябва да са „ос-
новният двигател“ в раз-
витието на традиционна-
та китайска медицина и 
тя не трябва да се изоли-
ра от съвременните техно-
логии. Важно е да се има 

предвид, че традиционна-
та китайска медицина се 
нуждае от модернизация 
и може да бъде модерни-
зирана.“ 

Ю Уънмин, ръководи-
тел на Държавното упра-
вление по традиционна ки-
тайска медицина, посочва 
по време на конференция-
та, че съвременната наука 
играе все по-важна роля в 
развитието на традицион-
ната китайска медицина. 

Той отбелязва, че от 2016 
г. насам изследователски 
проекти в тази сфера са по-
лучили 23 научни награ-
ди на национално ниво. И 
подчертава, че в Китай е 
създаден първият в света, 
базиран на доказателства, 
Център за традиционна ки-
тайска медицина, същест-
вуват 40 регионални бази 
за клинични изследвания 
на традиционната китайска 
медицина и още две на на-
ционално ниво. Страната 
планира също да открие 46 
национални центъра за на-
следството и иновациите 
на традиционната китайска 
медицина.
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Екологичното проектиране  
на железопътната линия  
Момбаса – Найроби 

Железопътната линия Момбаса – Найроби, 
която беше построена от китайска фирма 
през 2017 г., минава през резервати за 
диви животни като Национален парк 
“Найроби” и Национален парк “Цаво” и 
затова бе проектирана съобразно най-
строгите изисквания за опазване на 
околната  среда. 
След изследване на жизнените навици и 
миграционните пътища на дивите животни, 
бяха създадени общо 14 мащабни прохода 
за диви животни и 79 моста по цялата 
линия на железопътната линия Момбаса 
– Найроби. Предвидени бяха мерки 
и за намаляване на шума, както и за 
опазването на манговите гори в Момбаса.

Ерик СолХайМ, 
президент на 
Института за  
зелено развитие  
на инициативата 
„Един пояс, един път“, 
бившия министър 
на околната среда 
в Норвегия и бивш 
изпълнителен 
директор на 
Програмата на ооН 
за околната среда

Все повече млади китайци предпочитат 
да живеят в хотел, вместо на квартира

Национален 
университет 
за хората 
в третата 
възраст

ивотът в хотел 
вместо в квар-
тира се превръ-
ща в популярен 
избор за много 
китайци, особе-

но за по-младите, които оби-
чат лукса и по-гъвкавите на-
чини за плащане. 

Една от тях е 23-годиш-
ната Джан Лин‘и. Тя изби-
ра да живее два месеца то-
ва лято на хотел в Пекин, 
вместо да наеме жилище. 
„Не планирах да взема мно-
го багаж със себе си, ко-
гато пътувах от град Хан-
джоу, провинция Джъдзян, 
за стаж в Пекин. Хотел-
ската стая е обзаведена с 
всички необходими консу-
мативи, като кърпи, четка 
за зъби и кана за топла во-
да, което е доста удобно за 
мен“, обяснява тя. По-при-
влекателната част за Джан 
Лин‘и обаче е по-ниският 
наем и по-гъвкавите начини 

итайското минис-
терство на обра-
зованието ще  
създаде Нацио-
нален универ-
ситет за хора в 

напреднала възраст. Той  
ще бъде част от Отворения 
университет на Китай, кой-
то обхваща не само град-
ските, но и селските райо-
ни на страната. 

Централата му е в Пекин 
и има 45 клона и 3735 учеб-
ни центъра.

Студентите в Нацио-
налния университет за хо-
ра на възраст ще са над 
60-годишни. Той ще бъде 
платформа за споделяне на 
образователни ресурси, а 
учебната му програма ще 
обхваща специалности от 
чужди езици и компютър-
ни умения до музика, тан-
ци, фотография, спорт, гот-
варство и др.

Според статистиката на 
Държавното статистическо 
управление над 60-годиш-

Ж

К

не се изисква депозит и мо-
га да плащам месец по ме-
сец, което наистина е го-
лямо финансово облекче-
ние за мен.“

Дългосрочното наемане 
на стая в хотел е услуга, коя-
то се появява заради епиде-
мията от COVID-19. Според 
доклад на Китайската хо-
телиерска асоциация мес-
тата, които предлагат стаи 

под наем, включително хо-
тели, частни апартаменти и 
други, са намалели с 26,5%,  
т. е. от 608 146 през 2020 г. до 
447 178 в началото на 2021 г. 

Като причина за това се 
посочва пандемията. Броят 
на хотелите е намалял със 
17,4%, т. е. от 338 021 до 279 
174 в началото на 2021 г.

Ху Чунян, управител 
на хотел в град Ханджоу, 

разказва, че са преживели 
труден период по време на 
епидемията. 

„Много хотели затво-
риха. Това, с което ние 
трябваше да се справим в 
най-трудния период, бе да 
спечелим достатъчно, за да 
можем да плащаме запла-
тите на служителите. В мо-
мента в нашия хотел около 
40% от стаите, тоест около 
20, са наети краткосрочно 
или дългосрочно. Цените 
и начините за плащане са 
доста гъвкави. Имаме стаи 
за 3900 юана на месец, как-
то и за около 4200 или 4500 
юана на месец“.

Ху Чунян обяснява, че 
клиентите могат да плащат 
на всеки 10 дни или на сед-
мица, без да оставят депо-
зит. „По-голямата част от 
стаите са наети от млади хо-
ра. Имаме и редовни клиен-
ти, които идват по работа и 
остават за три или пет дни. 
Освен това хотелът разпола-
га с обща кухня и перални 
машини, които са безплат-
ни за клиентите.“

Ли Боуън, професор 
във Факултета по туризъм 
на пекинския университет 
„Юниън“, казва в интервю 
за китайска туристическа 
медия, че наемането на жи-
лищни помещения е нов и 
обещаващ бизнес сектор, 
който заслужава да се про-
учи. Така те могат да плани-
рат дългосрочни кампании 
и да потърсят баланс меж-
ду комфорта и цената, които 
предлагат на своите клиен-
ти. „Това също може да им 
предостави и възможности 
за по-ефективно използване 
на свободните стаи“, увере-
на е Ли Боуън.

Веригата хотели „Дзи“ 
е част от групата 
„Хуаджу“, която 
притежава много други 
известни марки хотели, 
включително „Сити 
Го“, „Ибис“ и „Хан Тин“, 
които се различават 
по местоположението 
си, цените и услугите, 
които предлагат. В 
момента  повечето 
клиенти на „Дзи“ са 
млади хора, които 
предпочитат да 
наемат стая за по-
дълъг период, което 
включва и услуги като 
безплатно пране. 

ните в Китай през 2021 г.  
са били повече от 267 ми- 
лиона, което представлява 
18,9% от населението. Про-
гнозите на Държавната ко-
мисия по здравеопазване 
са, че след три години стра-
ната ще влезе в редиците 
на умерено застаряващи-
те общества, а до 2035 г. и 
на силно застаряващите. В 

момента в Китай има над 
76 000 университета за хо-
ра на възраст с повече от 
14 милиона регистрирани 
студента.

Според експерти, имай-
ки предвид по-доброто фи-
зическо състояние на въз-
растните в последните го-
дини и повишените стан-
дарти на живота им, гри- 

жите за тази категория хо-
ра не трябва да се ограни-
чават само до материално-
то благополучие и здраве-
то. Достъпът до образова-
ние е един от аспектите 
за обогатяване на духов-
ния им живот, уверен е 
Джу Уей, професор от Ки-
тайския университет за по-
литически науки и право.

за плащане в хотела. „Пре-
гледах в интернет какво се 
предлага като апартамен-
ти в близост до компания-
та, в която отивах на стаж в 
Пекин, и открих, че средно 
наемът за едностаен апар-
тамент е около 7000 юана 
на месец (около 989 щатски 
долара), а за споделено жи-
лище от 4000 до 4500 юана. 
Хотелът, който резервирах, 
ми даде и отстъпка.“ Джан 
Лин‘и добавя, че хотелът не 
изисква депозит, което по 
принцип е обичайно усло-
вие за агенциите. Той пред-
лага и по-гъвкави начини 
на плащане. 

„В Китай агенциите за 
недвижими имоти изискват 
от наемателя депозит, кой-
то е в размер на едномесе-
чен наем, и да предплатят за 
три месеца. Тоест за да нае-
ма жилище, трябва да раз-
полагам поне с 20 000 юа-
на. В хотела не е така. Там  
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Екологичното проектиране  
на железопътната линия  
Момбаса – Найроби 

Железопътната линия Момбаса – Найроби, 
която беше построена от китайска фирма 
през 2017 г., минава през резервати за 
диви животни като Национален парк 
“Найроби” и Национален парк “Цаво” и 
затова бе проектирана съобразно най-
строгите изисквания за опазване на 
околната  среда. 
След изследване на жизнените навици и 
миграционните пътища на дивите животни, 
бяха създадени общо 14 мащабни прохода 
за диви животни и 79 моста по цялата 
линия на железопътната линия Момбаса 
– Найроби. Предвидени бяха мерки 
и за намаляване на шума, както и за 
опазването на манговите гори в Момбаса.

Ерик СолХайМ, 
президент на 
Института за  
зелено развитие  
на инициативата 
„Един пояс, един път“, 
бившия министър 
на околната среда 
в Норвегия и бивш 
изпълнителен 
директор на 
Програмата на ооН 
за околната среда

Вторият в България 
Институт „Конфуций” 
във Велико Търново 
навърши 10 години 
от създаването си. По 
този повод неговият 
директор доц. Искра 
Мандова отговори 
на въпроси на КМГ 
за честването на 
юбилея и значимите 
инициативи, 
реализирани от 
института досега.

Расте интересът към изучаването  
на китайски език в България

ежегодната международна 
конференция, организира-
на от Института на тема 
„Дипломатически, иконо-
мически и културни отно-
шения между Китай и стра-
ните от Централна и Из-
точна Европа“, като всич-
ки материали на българ-
ски и китайски представи-
тели и участници се публи-
куват редовно в колективен 
сборник, който е включен 
в Националния референ-
тен списък и е рефериран 

постоянни контакти с Ки-
тайския университет по 
геонауки (Ухан), който е 
партньор за създаването 
му от китайска страна, и с 
Пекинския университет за 
езици и култура. През яну-
ари 2017 г. ректорът на ВТУ 
„Св. св. Кирил и Методий“ 
проф. Христо Бонджолов 
и проф. Лиу Уей, зам. пар-
тиен секретар на Пекин-
ския университет за езици 
и култура, подписаха спо-
разумение за създаване на 

малко време, бихте ли ни 
припомнили някои по-ва-
жни дейности и събития, 
които се случиха през този 
период, контактите на ин-
ститута с китайски парт-
ньори и колеги и някои 
съвместни инициативи?

– В продължение на 10 
години от съществуването 
си Институт „Конфуций“ 
във ВТУ си партнира и 
осигурява обучение по ки-
тайски език на над 70 об-
разователни институции в 

– Доц. мандова, раз-
кажете ни за по-важни-
те инициативи на инсти-
тут „Конфуций” към ве-
ликотърновския универси-
тет по повод 10-годишния 
юбилей?

– В юбилейните търже-
ства участваха представи-
тели, както на най-младо-
то поколение привърже-
ници на китайски език – 
поздрав на деца от детска 
градина с изучаване на ки-
тайски език, и продължиха 
с разнообразни събития – и 
научни, и културни. Както 
и китайският народ почи-
та символите, така и ние 
обичаме да влагаме симво-
лика в нещата, които пра-
вим. Така, преди 10 годи-
ни в 10:00 ч. на 10 октом-
ври, в Годината на Драко-
на, благодарение подкре-
пата на Централата „Хан-
бан“/Институт „Конфуций“ 
в Пекин и на Китайския 
университет по геонауки в 
град Ухан, официално бе 
открит 359-ят в света и вто-
рият в България Институт 
„Конфуций“. По традиция 
директорите на Институ-
та от българска и китайска 
страна – доц. Искра Ман-
дова и проф. Дун Юенсин 
- засадиха дърво – магно-
лия – в двора пред институ-
та. Много важна и не само 
за нас инициатива по вре-
ме на честванията на 10-го-
дишния ни юбилей бе про-
ведената IX международна 
научна конференция на те-
ма „Дипломатически, ико-
номически и културни от-
ношения между Китай и 
страните от Централна и 
Източна Европа“, в която 
участваха преподаватели, 
изследователи и любители 
на китайската култура от 
Великотърновския универ-
ситет, от Софийския уни-
верситет, от БАН, от Уни-
верситета за национално 
стопанство и много други 
институции от България и 
Китай. Колегите от Китай 
представиха над 10 докла-
да, но за съжаление, пора-
ди все още съществуващите 
противоепидемични мерки 
за COVID-19  неприсъстве-
но, в онлайн формат. Всич-
ки техни статии и изслед-
вания обаче ще бъдат пуб-
ликувани до дни в ежегод-
ния сборник с доклади от 

18 населени места в Бъл-
гария. Наред с курсове по 
китайски език за различ-
ни нива и възрастови гру-
пи, по китайски бойни из-
куства за деца и възрастни 
и практики по цигун, Ин-
ститутът ежегодно органи-
зира редица културни съби-
тия, включващи публични 
лекции, семинари, излож-
би, международни конфе-
ренции, конкурси и състе-
зания, концерти, празнен-
ства, работилници за зана-
яти и калиграфия, средно 
по над 30 на година, кое-
то прави над 300 култур-
ни мероприятия за период 
от 10 години. Все по-голя-
ма популярност придобива 

градовете Велико Търново, 
Русе и София, преподава-
тели и курсисти от Инсти-
тут „Конфуций“. Интересно 
бе представянето на Кун-
гфу центъра „Сюангуей“, с 
който екипът на Институт 
„Конфуций“ си сътрудничи 
от много години по подго-
товката на студенти за из-
пълняване на традицион-
ния „Танц на дракона“, а 
китайски студенти от На-
ционалната музикална ака-
демия в София представиха 
инструментални изпълне-
ния на традиционни и кла-
сически музикални инстру-
менти и песни на българ-
ски и китайски език.

– Десет години не са 

филиал на Международния 
център за квалификация и 
обучение на преподаватели 
по китайски език в Бълга-
рия, който да функциони-
ра като звено на Институт 
„Конфуций“ във ВТУ, как-
то и договор за сътрудни-
чество по програма „Ера-
зъм+“. 

През ноември 2018 г. в 
Институт „Конфуций“ във 
ВТУ бе проведен и първи-
ят семинар към Центъра за 
обучение и квалификация 
на преподаватели по ки-
тайски език с 40 китайски 
доброволци, избрали учи-
телската професия. 

През 2018 и 2019 г. бяха 
реализирани два проекта, 
съвместно с Отдела за раз-
витие на Институт „Конфу-
ций“ във Пекинския уни-
верситет за езици и култу-
ра. Единият бе фокусиран 
върху езиковата политика 
в България, включително и 
преподаването на китайски 
език като чужд, ролята на 
Институтите „Конфуций“, 
учебните заведения в стра-
ната ни, в които се препо-
дава китайски език, стан-
дартите на Министерството 
на образованието за обуче-
нието по чужди езици и Ев-
ропейската езикова рамка. 
Целта и резултатът от вто-
рия бе създаването на един-
на национална учебна про-
грама за обучение по ки-
тайски език, тъй като не-
прекъснато нараства инте-
ресът към изучаването му.

и индексиран в CEEOL, 
ROAD и други бази дан-
ни. Самата конференция се 
превърна в ежегоден фо-
рум, който цели насърчава-
не развитието на икономи-
ческите и културните отно-
шения между Китай и стра-
ните от ЦИЕ в рамките на 
Инициативата „Един пояс, 
един път“ и Механизма за 
сътрудничество между Ки-
тай и ЦИЕ. Около 30 науч-
ни представители и експер-
ти от български и китайски 
университети и други обра-
зователни институции вся-
ка година вземат участие в 
Конференцията. През 10-те 
години от съществуването 
си Институтът поддържа 

конференцията. Присъства-
ха представители и от по-
солството на Китай в Бъл-
гария, кметове и зам.-кме-
тове на общини, директо-
ри на училища и детски 
градини с изучаване на 
китайски език от различ-
ни градове и други наши 
сътрудници, партньори и 
приятели през годините. С 
изключителен интерес бе 
посрещнат тържественият 
спектакъл „10 години Ин-
ститут „Конфуций“, който 
представи музикална и те-
атрална програма, с мно-
го песни и китайски тан-
цови изпълнения. Публи-
ката бе във възторг от де-
монстрациите на бойни из-
куства от деца и ученици в 
учебни заведения с изуча-
ване на китайски език от 

Момент от честването на 10-годишния юбилей  
на Институт „Конфуций“ във Великотърновския университет, октомври 2022 г.

Церемония в централата на Ханбан в Пекин за подписване на договора за създаване 
на Институт „Конфуций“ във Великотърновския университет на 28 март 2012 г. Д-р Сю лин, 

генерален директор на Ханбан и Институтите „Конфуций“ (в средата), проф. Пламен 
легкоступ (вляво от д-р Сю лин), проф. Уан йенсин (вдясно от д-р Сю лин) и други
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ъ Джаогуан не е 
интелектуален ли- 
дер, но размиш-
ленията му за ис-
торията винаги са 
свързани с насто-

ящето. От Пекинския уни-
верситет до Педагогическия 
университет на Янджоу, от 
Университета „Цинхуа“ до 
Университета „Фудан“, от 
изучаването на дзен буди-
зма и даоизма до книгите 
му за хилядолетната исто-
рия – той е изградил една 
изключително важна рам-
ка за съвременните акаде-
мични проучвания с поч-
ти аскетичното си мисле-
не и дълбок усет към същ-
ността на проблемите, към 
която могат да се добавят 
и усилията му да насърчи 
концепцията в изследвани-
ята на Китай да се поглед-
не от периферията и да се 
възстановят дискусиите от-
носно свързаната със стра-
ната история. 

През 2013 г. Гъ Джаогуан 
се отказа от директорския 
пост в Института за култу-
ра и история на универси-
тета „Фудан“, но продължи 
с проучванията си на ми-
налото и настоящето. Той 
винаги набляга на реалис-
тичното значение на ака-
демичните изследвания и е 
разтревожен от изчезване-
то на  хуманистичния дух. 
„Професионалните изслед-
вания не могат да бъдат от-
делени от реалността“, убе-
ден е той.

 В ексклузивно интервю 
за China Newsweek той си 

Китай вече се 
оформя модерна 
музейна система, 
която включва 
различни нови 
подходи, техно-

логии и иновации, специа-
лизирани в широк спектър 
от области и достъпна за 
всички. Страната непрекъс-
нато напредва с реформата 
на музеите за културно на-
следство и вижда значител-
но нарастване на влияние-
то и популярността на те-
зи институции.

Ново популярно хоби 
за китайците е да посеща-
ват музеи. Китай е една от 
страните с най-много му-
зеи в света. През миналата 
година в страната са реги-
стрирани 395 нови музея, с 
което общият им брой ста-
ва 6183. Около 91 процента 
от всички музеи в Китай са 
отворени безплатно за пуб-
ликата. Броят на музеите, 
изложбите и посетителите 
през 2021 г. са се увеличи-
ли с 60 процента. Миналата 
година музеите в страната 

Г
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Гъ Джаогуан: Ние стоим на прага  
на историята

Съвременната музейна система в Китай

спомня за първата си пуб-
лична реч в Принстънския 
университет през 2010 г. „Тя 
бе свързана със значението 
на историята на философ-
ската мисъл за съвременния 
Китай и в нея говорих за 
навика на китайските инте-
лектуалци да решават про-
блемите от гледна точка на 
„идеологията и културата“.

Относно значението на 
концепцията на Китай да 
се гледа от периферията Гъ 
Джаогуан обяснява, че то-
ва не означава конкурен-
ция със световната исто-
рия, а по-скоро на света 
да се погледне от гледна-
та точка на Китай.  Защо 
според него Китай тряб-
ва да е отправната точ-
ка? Първо, защото за ни-
кой историк не е възмож-
но да знае всичко и да пог-
ледне на световната исто-
рия от всички гледни точ-
ки. „Затова ние, истори-
ците, трябва да признаем 
своите ограничения“, каз-
ва Гъ Джаогуан. Според 
него, фокусирайки се вър-
ху световната история от 
китайска позиция и перс-
пективи, се получава ед-
но допълване с европей-
ската и американска глед-
на точка. „Историята в на-
шите очи неизбежно носи 
китайски характеристики. 
Например, когато ние го-
ворим за Изтока, имаме 
предвид Корея, Япония и 
океана, който се простира 
до бреговете на Америка. 
Западът за нас това са Цен-
трална и Западна Азия до 

Европа и САЩ. Но за ев-
ропейците Изтокът е свър-
зан с Близкия и Далечния 
изток, а Западът с терито-
риите отвъд Атлантика до 
Америките. Така че съби-
райки тези различни гло-
бални визии, ще получим 
една изчерпателна кар-
тина. Освен това, когато 
казвам да „вземем  Китай 
за отправна точка“, имам 
предвид също, че когато 
китайците слушат за исто-
рията, по-близки за тях са 
нещата, с които са запоз-
нати по-добре и могат да 
ги разберат. Ето защо спо-
ред мен, когато говорим за 
световната история, е по-
добре да започнем с ня-
кои разкази за китайската.“ 

Гъ Джаогуан предложи 
идеята на Китай да се гледа 
от периферията през 2007 г.,  
но в момента тази „пери-
ферия“ обхваща предим-
но източноазиатската кул-
тура. Дали към нея трябва 
да се добавят и районите 

на север, юг и запад от Ки-
тай? Какво ще е по-раз-
личното тогава? Гъ Джа-
огуан обяснява, че  преди 
наистина се е ограничавал 
предимно до източноазиат-
ската култура, но днес е на 
мнение, че към тази кон-
цепция трябва да се доба-
вят и страните около Из-
точнокитайско и Южноки-
тайско море и да се поглед-
не през техните очи, лите-
ратура и позиции, за да се 
оцени историята на взаи-
мовръзките между тях.

Всъщност всички етни-
чески групи и съседни на 
Китай държави имат раз-
лично виждане за страна-
та. „Не е нужно да принуж-
даваме другите да мислят 
за нас по определен начин. 
Техните възгледи са като ог-
ледало. Без огледало не мо-
жем да си представим кои 
сме всъщност. В едно огле-
дало можем да се видим са-
мо отпред, с две – отпред 
и отзад, а с множество се 

получава триизмерно, все-
обхватно и подробно изо-
бражение.“

Относно следствията от 
пандемията от COVID-19 
и сериозното им влияние 
върху взаимовръзките меж-
ду народите Гъ Джаогуан 
казва, че световният ред е 
изправен пред големи про-
мени. „Това, което се случ-
ва сега, предизвиква хаос в 
идеологиите. За съжаление, 
не можем да се върнем към 
епохата, когато всичко бе 
много по-просто и очевид-
но. Винаги имам смътното 
усещане, че сега седим на 
прага на историята.“

Според Гъ Джаогуан 
точно ние, които стоим на 
прага на историята, трябва 
спокойно да помислим за 
всичко това. „В същото вре-
ме опитът и уроците на ис-
торията ни тласкат да вър-
вим непоколебимо напред 
и ни убеждават, че трябва 
да вярваме в простия и ясен 
разсъдък.“

са приели общо 36 000 из-
ложби и 323 000 образова-
телни дейности и са при-
ветствали 779 милиона по-
сещения.

Освен това музеите стар- 

тираха безплатни екскур-
зоводски услуги, културни 
лекции, услуги за удостове-
ряване на антики, излож-
би на умения за реставра-
ция на културни реликви 

и други интересни дейнос-
ти, за да привлекат повече 
посетители.

Миналата година музеи-
те в Китай стартираха над 
3000 онлайн изложби и 10 000  

онлайн образователни дей-
ности, като получиха общо 
4,1 милиарда гледания. 77 
процента от всички области 
и окръзи в Китай са изгра-
дили музеи с цифрова ин-
формационна база данни за 
повече от 5 милиона експо-
ната или колекции. Музеи-
те използват редица нови 
технологии за разработва-
не на културни и творче-
ски продукти, иновации в 
начините за комуникация 
и насърчаване на разумно-
то използване на културни 
реликви, в опит да напра-
вят колекциите „по-живи“ 
и интересни за публиката.

През последните години 
редица телевизионни пре-
давания, свързани с ис-
торически експонати или 
културни реликви и архе-
ология набират популяр-
ност в Китай, помагайки 
за запознаване на общест-
веността с историята и из-
ящната традиционна кул-
тура на Китай.
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Използвани са материали  

на АГЕНЦИЯ „СИНХУА“ и CRI

Китайският олимпийски комитет 
обяви Цитайхъ за „Град на 
олимпийските шампиони“

Селска гимназия подготвя 
националния младежки отбор  
на КНР по катерене

итайският олим-
пийски комитет 
обяви Цитайхъ 
в североизточ-
ната провинция  
Хъйлундзян за 

„Град на олимпийските 
шампиони“. От там са из-
лезли повече от 10 шам-
пиони в Зимни олимпий-
ски игри и други светов-
ни състезания. 

В списъка на шампи-
оните са Ян Ян, Уан Мън, 
Сун Линлин и Фан Къ-
син. Атлети от град Ци-
тайхъ, които спечелиха се-
дем златни медала на зим-
ни олимпиади, 177 медала 
от състезания на светов-
но ниво и 535 златни на 
национални шампионати. 

В момента градът е на-
ционална ключова спорт-
на база за култивиране- 
то на спортисти от висока 
класа, както и национал-
на тренировъчна база по 
шортрек за всички китай- 

имназия в плани- 
нското село Гю- 
лин, окръг Ма- 
шан, Гуанси -Джуа- 
нски автономния 
регион, има за-

ла за катерене, която „раз-
казва“ славната история 
на учениците в училище-
то, разказва People‘s Daily 
online. 

От 2018 г. там се под-
готвя националният мла-
дежки отбор на Китай по 
катерене. Националният 
младежки отбор по кате-
рене (Mashan Group), със-
тавен предимно от учени-
ци, е участвал в 26 мащаб-
ни състезания по катерене 
на общинско и по-високо 
ниво и е постигнал отлич-
ни резултати – 87 златни, 
80 сребърни и 70 бронзо-
ви медала. 

Повечето от учениците 
в този спортен интернат в 
село Гюлин са израснали 
в планината и имат вроден 
талант за скално катерене. 
Като специална школа по 
катерене, тамошното учи-
лище подготвя  учебник 
„Скално катерене“. 

Всеки клас има седми-
чен задължителен урок по 
скално катерене, препода- 
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ван от професионални тре-
ньори. Училището непре-
къснато подобрява оборуд- 

ването за катерене,  съз-
дало е клуб по катерене и 
провежда интересни атрак- 

тивни състезания. Мно-
го ученици проявяват все 
по-голям интерес към кате-
ренето. Много деца са вклю-
чени в националния отбор 
за юноши, ходят на уроци 
през деня и тренират вечер 
в залата.

Ученикът Ху Лишен 
участва в младежкия шам-
пионат по катерене на ав-
тономния регион Гуанси 
Джуан през 2022 г., прове-
ден в училището през ав-
густ тази година, като спе-
чели второ място. Той ка-
за, че въпреки че е зает 
с обучението си по общо-
образователните въпроси, 
е влюбен в скалното кате-
рене. Това му позволи да 
изгради своята увереност 
и да се научи на единство 
и взаимопомощ по време 
на състезанието.

Средното училище в 
село Гюлин обучава го-
лям брой изключително 
талантливи спортисти от 
професионалния китайски 
отбор по катерене, а също 
така помага на деца, из-
раснали в планината, да 
тръгнат към големия свят 
на спорта.

ските спортисти. 
На 24-тите зимни олим-

пийски игри в Пекин през 

2022 г. състезателката по 
шорттрек Фан Късин и 
нейните съотборничките 

постигнаха вълнуваща по-
беда и спечелиха първото 
злато за Китай.
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Младежи създават роботи
Участници тестват сглобените с помощта на Lego Technic роботи по време на състезание за 
направа на роботи в Дзинхуа, провинция Джъдзян. 

КалейДосКоп

за 1 месец 4 лв.

за 3 месеца 12 лв.

за 6 месеца 24 лв.

за 12 месеца 48 лв.

Може да се абонирате  
във всички пощенски 
станции в страната и  
в редакцията на адрес:
софия, ул. позитано 20а 
тел.: 02/944 1026

Абонирайте се за 2023 г.
Каталожен № 381

Най-уютната книжарница в Китай
„Джон Шугъ“ е най-уютната книжарница в Китай.  
В шанхайския й клон читателите могат да почувстват 
изгубеното спокойствие, погълнато от съвременния 
напрегнат ритъм на ежедневието. 

Уважаеми читатели, 
Извиняваме се, че не сме ви осведомили навреме  
за промяната в абонамента на вестника за 2023 г.

Снимка Синхуа

Снимка Синхуа

К

Започва строежът 
на обсерватория 
за климата в 
планината Цинлин

итайското ме-
теорологично 
управление обя-
ви, че ще изгра-
ди обсервато-
рия за климата 

в планината Цинлин в се-
верната провинция Шън-
си. Тя ще се намира в град 
Шанлуо и ще провежда на-
учни изследвания, свърза-
ни с изменението на кли-
мата и валежите в планин-
ската верига.

Планината Цинлин е 
като естествена граница 
между Северен и Южен 
Китай. Тя образува вододел 
между двете „реки-майки“ –  

Хуанхъ и Яндзъ. Заради 
сложността на терена тази 
планинска верига е силно 
чувствителна към глобал-
ното затопляне и има спе-
циално обособена клима-
тична, географска и био-
логична стойност.

От управлението посо-
чиха, че през следващите 
седем години обсерватория- 
та ще въведе многослойна 
система за мониторинг на 
климата с висока раздели-
телна способност при вся-
какви метеорологични ус-
ловия, които ще се фоку-
сират върху предупрежде-
нието, оценката и анализа.

роизводството на  
часовници в  Шън- 
джън, провинция 
Гуандун, заема  
42% от общото 
количество в све-

та и 53 процента от общото 
в страната. Градът е извес-
тен като „столицата на ча-
совниците на Китай“. Про-
изводството тук възлиза на 
80% от общото в света.

Индустрията за часовни-
ци в Шънджън започва да 
процъфтява след стартира-
нето на политиката за ре-
форми и отваряне. Групата 
от индустриални клъстери 
в сектора, която се форми-
ра тук, е от решаващо зна-
чение за успеха. Според ста-
тистиката над 95% от ча-
стите за шънджънските ча-
совници са местно произ-
водство. 
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Индустрията за часовници  
в Шънджън процъфтява 

Досега в град Шънджън 
са разработени над 200 
собствени марки часовни-
ци, като най-популярната 
от тях е FIYTA, летяла в 
космоса на борда на китай- 

ските космически мисии. 
Много от другите марки ве-
че са добре приети на па-
зари в Европа, Близкия из-
ток, Африка и Югоизточ-
на Азия.

рез последните 
10 години гор-
ската площ на 
Китай продъл-
жава да се раз-
ширява изклю-

чително бързо, като се e 
увеличила от 1,2 милиар-
да на 1,4 милиарда хек-
тара, а обемът на горите 
показва увеличение от 15 
милиарда на 19 милиар-
да кубически метра. Да-
нните са на Национална-
та администрация по го-
рите и пасищата.

Китай насърчава серия 
от проекти за екологична 
защита и управление, като 
например пълно прилага-
не на естествената защита 
на горите и обратно пре-
връщане на земеделските 
земи към гори и пасища. 
Завършена е петата фаза от 

П

Значително увеличение 
на залесяването в Китай 
през последните 10 години

изграждането на Система-
та от три северни защитни 
гори, в която успешно бя-
ха запазени 5 милиона хек-
тара гори. Също така бяха 

изградени 6 милиона хек-
тара резерв на национал-
ни гори, които увеличават 
горския фонд с 400 мили-
она кубически метра.


